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Když se ekonomika rozvíjí, má to vždy svou vlastní dynamiku. Nikdy
nezačnou růst všechny sektory naráz. Mladá, dravá, rychle rostoucí
ekonomika například má celkem levnou práci, malé množství
regulací, vysoké množství inovací.

Její rozvoj se začne soustředit na některý obor a na něj se postupně
nabalují subdodavatelské sektory. A stejně tak ekonomika, která je
v dlouhodobém úpadku, má také svou dynamiku. Také nikdy úpadek
nepozorujeme stejně výrazně napříč všemi obory, ale obyčejně tento
úpadek začneme nejprve cítit v energetice a v těžkém průmyslu,
jako je třeba hutnictví. Z něho pak postupuje dál ke strojírenství,
případně typicky k výrobě automobilů. Teprve pak postupuje do
jemnější průmyslových oborů. A jako poslední jsou obyčejně
postižené služby. Jinými slovy, v některých segmentech ekonomiky
se ještě může tančit na palubě a lidé nic netuší, do jiných už teče
voda.

Do evropské ekonomiky už teče voda a zatím jsou pod čárou ponoru
zejména energetika a hutnictví. Ale nabírat vodu už začal i celý
automotive průmysl. Ocelářská unie uvedla, že výroba oceli v České
republice v prvním letošním pololetí meziročně klesla o 600 tisíc tun
na 1,27 milionu tun, což je zatím nejhorší výsledek za dobu, co
Ocelářská unie výrobu odvětví sleduje. Současně klesá nejen
výroba, ale i spotřeba, a to o 130 tisíc tun na 2,9 milionu tun oceli.
Méně oceli vyvážíme, naopak musíme stále víc oceli dovážet.
Mimochodem, Československo, a později Česká republika, měly
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silnou tradici ve výrobě oceli, a to nejen před rokem 1989 v rámci
východního bloku, ale také ve světovém měřítku. Uměli jsme vyrábět
vysoce ušlechtilé oceli, měli jsme silné hutnické školství a výzkumné
instituce. Naše kvalitní ocelářství v poslední době doničily především
drahé energie, kvůli nimž se stala naše ocel nekonkurenceschopná.
Tady již demontáž celého odvětví byla téměř dokonána.

To, o čem zde mluvíme, však není „jenom“ problém České republiky
a „jenom“ ocelařiny. Jak jsem již řekla, jak se jednou spirála des-
industrializace a hospodářského úpadku spustí, pokračuje. A v tomto
případě napříč celým kontinentem. Automobilky jsou další na řadě.
Mezinárodní automobilová skupina Stellantis se kvůli přetrvávající
slabé poptávce rozhodla o několik týdnů prodloužit přerušení výroby
elektromobilů Fiat 500 továrně Mirafiori v severoitalském Turíně.
Přeloženo, to jsou hned dvě informace v jedné. Zaprvé úpadek
odvětví automotive se týká celého kontinentu. Zadruhé
o elektromobily není zájem, pokud buď nejsou abnormálně silně
dotovány, anebo naopak není provoz spalovacích motorů
abnormálně trestán. To vyjde nastejno, protože trestání provozu
spalovacích vozů například skrze bizarně drahé dálniční známky je
pouze dotací naruby. Něco jako pozitivní diskriminace.

Toto je spirála, která se rozhodně nezastaví během jednoho nebo
dvou let. Teprve až v roce 2027 má naběhnout takzvané uhlíkové clo
a také emisní povolenky pro fyzické osoby. Neboli ode dneška za
dva a půl roku se podmínky pro evropský průmysl ještě výrazně
zhorší proti stávajícímu stavu. Spirála bude v první linii pokračovat
přes chemický průmysl, sklokeramický, cementárny, papírenský,
zpracovatelský. Textilní už nemá moc kam klesat. Potravinářství
bude postiženo o něco později. S tímto výhledem je zcela nesmyslné
rozjíždět jakékoliv nové průmyslové podniky. Čím menší průmyslový
podnik, tím těžší pro něj bude udržet se při životě během dalších tří
či čtyř let. Projeví se to krom jiného i na zaměstnanosti v průmyslu,
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která půjde výrazně dolů. Uvolněné lidské kapacity ale nasaje státní
sektor, jehož byrokracie dusící jakoukoliv smysluplnou ekonomickou
aktivitu naopak bude dál bobtnat.

Tento růst státního sektoru je dobře viditelný z faktu, že schodek
českého státního rozpočtu ke konci září vzrostl na 181,7 mld. korun
ze srpnových 175,8 mld. korun, což je čtvrtý nejhlubší zářijový
schodek od vzniku ČR. Samozřejmě vláda bude tvrdit (a už tvrdí), že
za to mohou povodně. Jenomže každý rok se přihodí nějaké
nečekané události. Jednou jsou to povodně, jindy tornádo, ještě jindy
energetická krize nebo covid. Vzpomene si snad někdo na nějaký
rok bez mimořádných událostí? Sotva. Na ty proto musí být
v rozpočtu rozpočtová rezerva, ze které jsou tyto nečekané události
financované. Jinak řečeno, je to výmluva. Ještě jinak řečeno, stát
roste. A ještě jinak řečeno, ale se stejným významem: Soukromý
sektor a soukromé podniky se zmenšují a zmenšovat se ještě
budou.
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